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OGSÅ GODE RESULTATER 
HØSTET I 2020

CR REVELATION MED INTELLISENSE™ SYSTEM

New Holland CR Revelation med IntelliSense™ - automatisering når det er bedst.
IntelliSense™ optimerer din mejetærsker hvert 20. sekund - baseret på 280 millioner forskellige muligheder.
Oplev kontinuérlige realtidsjusteringer og få den bedst mulige kornkvalitet og kapacitet - i et højt høsttempo.

Kontakt din forhandler for mere information om CR og INTELLISENSE™

Martin Dunker, Driftsleder på Toftegaard ved Brønderslev siger blandt andet om IntelliSense 
systemet på sin CR9.80:
Jeg kan se på skærmen, at systemet hele tiden justerer indstillingerne for at køre optimalt. 
IntelliSense koster selvfølgelig lidt, men vi henter mellem 0,5 og 1 hektar i timen - og over sæsonen 
betyder det, at vi kan spare 1-2 hele høstdage. Så man skal ikke over mange hektar over få år før 
IntelliSense har tjent sig hjem. Og resultatet er ikke til at komme uden om: Stor kapacitet, minimum 

Patrik Holmgren, Driftsleder på Högestad Gods i Sydsverige siger om sine 2 stk. CR9.90: 
Mejetærskerne æder bare afgrøden. IntelliSense systemet bliver smartere og smartere jo mere det 
bruges. Det tilpasser sig konstant og regulerer tærskeindstillingerne. Jeg er rigtig godt tilfreds... 

Alle CR modeller, der blev solgt i Danmark til sæson 2020 er med IntelliSense, og kunderne har 
virkelig høstet gode resultater. Blandt de mange tilbagemeldinger er større kapacitet, pænere 
færdigvare og mindre spild gennemgående.

Martin Dunker Patrik Holmgren
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2020 tegner til at blive et gennemsnitligt høst-
år, hvor høstbetingelserne var optimale de fle-

ste steder. Eksporten af græs-, kløver- og havefrø er 
fortsat i en positiv udvikling. Det bliver spændende 

at følge resten af året, hvor ordet 
»Covid-19« bliver svært at kom-
me udenom. 

Et andet ord, der er svært at 
undvige fra i øjeblikket, er klima. 
Klimadebatten vokser, og den er 
kommet for at blive. Forbrugere 

og trendsættere vil have klima og CO2-reduktioner. 
Det store spørgsmål er, hvad klima er? Hvordan skal 
klimapåvirkning beregnes?

I Frøbranchen spiller vi aktivt ind i klimadebat-
ten, fordi vi mener at have løsninger at byde ind 
med. På Ausumgaard, nær Holstebro, har de star-
tet et demonstrationsanlæg til storskalaproduktion 
af protein fra græs. Det vil kunne bidrage positivt 
til den cirkulære økonomi på nationalt plan og ikke 
mindst på bedriftsniveau, hvis projektet kan reali-

seres i større skala. Netop cirkulær økonomi kan i 
fremtiden komme til at spille en større rolle for be-
regningen af en klimafaktor.  

Efterafgrøder har en positiv indvirkning på kli-
maet, og der er mange positive effekter af efteraf-
grøder. At efterafgrøder er i stand til at opsamle 
kvælstof - hvis der er noget - er almindelig kendt. 
Det er jo også kun i en frøavlers interesse at holde 
på eventuelt overskydende kvælstof, som kan ud-
nyttes til næste vækstsæson. For hvem er interes-
seret i at udlede kvælstof?

Regeringen og dens støttepartier som 
Alternativet besluttede i 2019 at øge den målrette-
de kvælstofregulering i 2020. Samme krav er netop 
stillet i udsigt for 2021.

Der er en juridisk problemstilling vedrørende ef-
terafgrøder. Det juridiske grundlag mangler faglig 
forståelse, fleksibilitet og respekt for, at naturen 
ikke er indrettet efter, hvilken dato der står i kalen-
deren. En af de største trusler for en frøavler er ret-
ten til at bestemme over sit sædskifte.

Vi vil så gerne spille med, men det kræver, at 
kommunikationen går to veje og ikke kun en. 

Klimavenlige efterafgrøder

Kommentar:

Formand Troels Prior Larsen
tlf. 40 89 12 99
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Dagbogsskribent

Af Erik Staun - fortalt til Stig 
Bundgaard

Høsten af de tre økologiske 
markfrøafgrøder er i det store 
og hele gået godt.

I hvidkløver, som jeg kaldte 
min lottekupon, der kunne gå 
både godt og skidt, høstede jeg 
et flot udbytte i råvare. Nu må 
vi se, hvad frarensningsprocen-
ten ender på.

1. og 2. års rajsvingel er lan-

det på et tilfredsstillende midde-
ludbytte, mens 1. års strandsvin-
gel ligger lavt på 600 kg råvare 
pr. hektar, hvilket muligvis kan 
skyldes sorten.

 
Rystede på hån-
den i hvidkløver
De seks hektar Liflex-hvidklø-
ver blev skårlagt 31. juli med en 
frontmonteret skivehøster. Der 
rystede jeg noget på hånden på 

grund af risikoen for spild. Man 
skal ned i fart til 4 km i timen 
og 450 pto-omdrejninger, el-
lers kan det koste rigtig man-
ge tusinde kroner. Skåret fik lidt 
vand, men der var ikke så meget 
materiale i kløveren, og skåret 
blev hurtigt tørt igen og høstet 
en uge senere.

Udbyttet er landet på 610 kg 
råvare pr. hektar. Sidste år svin-
gede frarensningen for sorten 
mellem 15 og 60 procent, men 
uanset resualtet vil det være flot 
og med en god bundlinje. 

Biavleren havde sat en vægt 
op i bistadet, så jeg hjemme på 
computenren kunne følge med i, 

Lottokuponen hvidkløver 
giver jackpot
Dagbog markfrø: Erik Staun har på sine økologiske marker 
opnået fine udbytter i både hvidkløver og rajsvingel. Strand-
svingel trækker lidt ned på frøåret.

 ● Erik Staun, 49 år

 ● Ejer af Egelund

 ● Købte bedriften i 1998

 ● Uddannet 
landbrugstekniker og 
har Grønt Diplom

Dagbogsskribent

●Erik Staun, 49 år

●Ejer af Egelund

●Købte bedriften i 1998

●Uddannet landbrugstekniker 
og har Grønt diplom

Hvidkløveren er billig at etablere og dyrke, og afgrøden er en vanvittig god forfrugt. Privatfoto

Af Erik Staun - fortalt til Stig Bund-
gaard, sbu@landbrugsmedierne.dk

Det ser godt ud i marken for de 
tre økologiske frøgræsafgrøder. 

Vi  k nedbør fem minutter i 
tolv med 20 mm i weekenden 23.-
24. maj, og det var især til gavn 
for det af vores rajsvingel, der 

står på sandjord. Rajsvingelen 
ser meget lovende ud og er vores 
bedste afgrøde. Sidste år høstede 
vi knap 1.500 kg renvare pr. hek-
tar på trods af en del spildrug. 

Hvidkløveren ligger i den an-
den ende af skalaen, og jeg kalder 
den min lottokupon.

Hvidkløver er min lottokupon
Dagbog markfrø: Erik Staun betegner rajsvingel som den bedste af sine tre økologiske 
markfrøafgrøder. Hvidkløveren kan ramme alle punkter på skalaen, men er under alle 
omstændigheder en god forfugt. 
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Man skal 
ned i fart til 
4 km i timen 
og 450 pto-
omdrejninger, 
ellers kan 
det koste 
rigtig mange 
tusinde 
kroner.

hvornår bierne fløj og deres pro-
dution af honning. Det var me-
get skægt at følge med i.

Hvidkløvermarken er nu 
grubbet, og der er sået vinter-
raps.

 
Strandsvingel med 
lavt udbytte
22 hektar 1. års Lipalma-strand-
svingel på let jord blev skårlagt 
med en 20 fods McDon-raps-
skårlægger i højt solskin 9. juli 
og høstet fire dage senere. Med 
en McDon-skårlægger bliver 
skåret massivt, og det er ret vig-
tigt, der ikke bliver vådt.  

Udbyttet er landet på 595 kg 

råvare pr. hektar. Det er meget 
til den lave side. Lipalma er på 
den anden side en ny sort, og jeg 
har kun hørt, at en konventionel 
avler dyrkede sorten sidste år, og 
han høstede 900 kg renvare pr. 
hektar. Så helt ringe er det må-
ske ikke.

Det lave udbytte skyldes pri-
mært, at svingelen er udlagt med 
stjernerenser i ærter. Det var 
ikke vellykket, så afgrøden var 
meget åben i efteråret med lavt 
plantetal. Den har også manglet 
vand i en periode i foråret og fik 
gødning sent på grund af kør-
selsforholdene. 

Efter høst er marken afpud-
set to gange for at få den til at 
sætte flere frøskud samt at holde 
ukrudt nede. Nu venter en sidste 
afpudsning før vinteren og tilde-
ling af 80 kg N. Marken ser lo-
vende ud til 2. års høst.

 
Rajsvingel med to udfald
6 hektar 1. års og 25 hektar 2. års 
rajsvingel af sorten Fedoro er 
faldet lidt forskelligt ud. Afgrø-
den er høstet direkte fra 10. juli 
og en uge frem. 

I 1. års marken er der hø-
stet 1.200 kg råvare pr. hektar. 
Afgrøden var tydeligvis for opret 
ved høst, og det har kostet drys-
sespild. Fejlen var - set i bakspej-
let, at anden og sidste afpuds-
ning i foråret blev udført 20. 
april, og samtidig har afgrøden 
manglet vand. Det var for sent, 
fordi afgrøden kom til mangle 
bladmasse, og planterne danne-
de både for få skud og har struk-

ket sig med kraftige stængler til 
følge. Næste år skal vi nok kun af-
pudse en gang forår.

2. års marken har givet godt 
1.400 kg råvare pr. hektar. Den 
har fået samme behandling som 
1. års marken. Den kom dog me-
get bedre ned at ligge til høst, 
fordi den har stået på JB 2 kridt-
holdig jord, og vandforsyningen 
har derfor været bedre.  

Efter høst er rajsvingelen pud-
set af, og der er givet 50 kg N i 
svinegylle. Markerne skal stå til 
høst igen i 2021.

 
Nye forsøg med Biosa
Jeg kan ikke se forskel på frøaf-
grøderne de steder, hvor vi har 
udsprøjtet bakteriekulturen Bi-
osa. 

Til gengæld har jeg haft held 
med at give Biosa til efterafgrø-
der dagen før nedpløjning og ef-
terfølgende såning af vårbyg. 
Efterfølgende var der ingen man-
gangmangel i byggen på grund af 
god rodudviling modsat byg, der 
ikke var tildelt Biosa. I ny sæson 
vil jeg prøve mig yderliegre frem 
med Biosa, både i frøafgrøderne 
og også i et forsøg med at øge hu-
musprocenten.

 ● Nibe, Nordjylland

 ● 397 hektar, heraf 312 
hektar økologisk

 ● 700 søer og produktion af smågrise

 ● Tre markfrøafgrøder: Rajsvingel, 
hvidkløver og strandsvingel

Egelund

Tabel 1. Udbytter i økologiske markfrø, Egelund 2020

Afgrøde Hektar Udbytte pr. hektar Ca. pris

Rajsvingel 1. års, Fedoro 6 1.200 kg råvare 11 kr. pr. kg

Rajsvingel 2. års, Fedoro 25 1.400 kg råvare 11 kr. pr. kg

Hvidkløver, Liflex 6 610 kg råvare 65 kr. pr. kg

Strandsvingel 1. års, Lipalma 22 595 kg råvare ukendt 

Høst af hvidkløver på Egelund.

Sådan så hvidkløveren ud 25. maj, lige efter en 
skårlægning. Der er høstet 610 kg råvare pr. hektar.



 | 6 |  | Frøavleren |  oktober 2020 |    | www.froeavl.dk | 

Vi risikerer, 
at danskernes 
manglende 
villighed til at 
købe dansk 
honning truer 
dyrknings
sikkerheden 
for nogle af 
vores vigtige 
afgrøder.

 ● Danske biavlers 
honningproduktion kan dække ca. 
50 pct. af forbruget i Danmark

 ● Erhvervsbiavlere ligger inde med 
et-to års honningproduktion

 ● Verdensmarkedsprisen 
ligger på 10-15 kr. pr kg 

 ● Produktionsomkostninger i 
Danmark er 20-25 kr. pr kg 

Biavl i Danmark!

Af Thomas Holst, Frøsektionen
thl@lf.dk
tlf. 33 39 46 91
Som frøavler ved vi alle, hvor vig-
tigt det er med en god bestøvning 
af afgrøderne. Det er uanset, om 
der er tale om vindbestøvning 
af græsserne eller insektbestøv-
ning af alt fra hvidkløver til di-
verse kåltyper. Vindbestøvnin-
gen har vi ikke megen indflydelse 
på andet end, at afgrøden skal stå 
pænt, når den støver.

Men når det kommer til insekt-
bestøvning, kan vi påvirke resul-
tatet. Her lejes ofte bier ind til at 
stå for bestøvningen. Disse bier 
skal gøre et stort stykke arbejde 
for at sikre god bestøvning af af-
grøden og derved et godt udbytte 
af høj kvalitet. Derfor er det vig-
tigt, at der er kontakt til dygtige 
biavlere, som kan levere stærke bi-
familier. 

Forsvinder biavlerne
I slutningen af september har 
Danmarks Biavlerforening og Er-
hvervsbiavlerne været i medierne 
med historier om færre bistader 
til 2021 med forøget risiko for, at 
der opstår mangel på bier til be-
støvning af blandt andet hvidklø-
ver. Samtidig med disse meldin-
ger har vi fået et par henvendelser 
fra medlemmer, som er blevet 
kontaktet af deres lokale biavler, 
der ikke kan levere de planlagte 
bier til sæsonen 2021. 

Det er noget, Frøsektionen ta-
ger meget alvorligt, for ikke nok 
med, at vi presses på vores mu-
lighed for dyrkning af afgrøderne 

BESTØVNING

Tjek om din biavler kan levere 
bier til bestøvning i 2021
Bier og blomster: 
Biavlerne har store ud
fordringer med afsæt
ning af honning. Stor 
risiko for mangel på 
bistader til bestøvning 
i 2021.

ved færre værktøjer i pesticid-
værktøjskassen, men nu risike-
rer vi også, at danskernes mang-
lende villighed til at købe dansk 
honning truer dyrkningssikker-
heden for nogle af vores vigti-
ge afgrøder. Vi har stor sympati 
for de erhvervsbiavlere, som må 
drosle ned på grund af manglen-
de afsætning. 

Derfor har vi med forman-
den i spidsen taget kontakt til 
fire biavlsorganisationer og har 
møde i kalenderen først i okto-
ber om situationen. Vi håber i 
fællesskab med biavlsorganisa-
tionerne at finde ud af, hvor vi 
kan hjælpe med at skubbe på de 
rigtige steder, så ingen er i tvivl, 
om hvor vigtigt det er at fasthol-
de en stor bestand af honningbi-
er i Danmark. 

Hvad gør du som avler
Vi opfordrer til snarest at tage 
kontakt til den biavler, du har 
aftale med om bestøvning og 
sikre, at der er bier planlagt 

til den nødvendige bestøvning i 
2021. 

Er du så uheldig, at din biavler 
ikke forventer at kunne levere til-
strækkelig med bier, opfordres du 
til at gå ind på www.bestoeverpor-
talen.dk og oprette dig som bru-
ger og tilmelde dit areal. Her er 
det også muligt at se, om der er 
biavlere, som leder efter et areal 
som dit. Det er alt sammen me-
get enkelt. 

Bistader ved kløver. Foto: Thomas Holst.



Se også www.mi.dk

Har du en plan for
etablering af dine udlægsfrø?

UNIK BROCHURE
Se det store udvalg af frøsåmaskiner. 
Læs brochuren på: 
www.mi.dk

Etablering af græsudlæg kræver ofte en individuel maskinløsning. 
Hos MI har vi stor erfaring med individuelle frøsåmaskinløsninger 
til absolut alle behov.

Vi forhandler et stort udvalg af frøsåmaskiner fra 60 til 600 l med elektrisk 
eller hydraulisk blæser og præcis placering via sårør og fordelerhoved.

Kontakt os gerne for mere information og rådgivning:
Christian Korsholm tlf. 76 40 86 66
Christian Kyhn tlf. 76 40 86 68

Etablering af frøudlæg kræver lige så stor præcision 
som ved alle andre afgrøder. Techneat Terracast 
frøsåmaskiner leveres med små fordelerhoveder. 
Der tilbydes alt fra 3 til 20 udløb. ”Fordelerhoveder 
giver en jævn og præcis fordeling af dine udlægsfrø 
over arbejdsbredden og i længderetningen” udtaler 
MI-produktchef Per Monk Rasmussen.

Oversigt over

Frøsåmaskiner

Unikke maskiner til etablering af frøgræs, sletgræs, efterafgrøder 

og spredning af små granulater.

www.mi.dk

Kort
NYT

Frøbranchen har med Aarhus 
Universitet-Flakkebjerg, Seges 
og frøfirmaerne indsendt en 
ansøgning til GUDP med titlen 
’Teknologifrø’. Projektets mål er at 
finde teknisk brugbare løsninger i 
frøavlen til vækstregulering, kvæl-
stofoptimering samt ukrudts- og 
insektkontrol med øje på reduceret 
pesticidforbrug. Det lader sig kun 
gøre med brug af de nyeste tek-
nologiske løsninger, blandt andet 
mekanisk udstyr.  
En vigtig del af projektet er ind-
dragelse af innovative frøavlere, 
der allerede har nytte af tekniske 
løsninger og nye metoder til 
ukrudtskontrol. ’Teknologifrø’ skal 
nedsætte pesticidbelastningen 
betragteligt i frømarker ved udeluk-
kende at anvende pletbehandling 
i f.eks. engrapgræs mod udvalgte 
ukrudtsgræsser. I havefrø skal der 
findes løsninger på især insektan-
greb i forårssåede, korsblomstrede 
frøafgrøder.

Frøbranchen 
søger penge til 
ny forskning

Euroseed har udgivet en artikel, der opsummerer, 
hvad det betyder for frøbranchen, at EU-dom-
stolen i 2018 besluttede, at NBT (New Breeding 
Techniques) skal reguleres som gmo. 
Eksempelvis er der hos forædlerne skærpet fokus 
på at løse udfordringer med stressfaktorer som 
skadedyr, svampesygdomme, tørke, kraftig regn og 
andre klimatiske faktorer. Tidligere har pesticider 
kunnet løse mange af disse udfordringer, men 
med mindre adgang til pesticider og et EU, der 

med Farm2Fork strategien vil sænke pesticidbe-
lastningen yderligere 50 pct,, er det nødvendigt at 
have fokus på disse emner i forædlingen. Artiklen 
fortæller om forædlernes syn på de begrænsnin-
ger, de møder, fordi NBT er reguleret som gmo. 
Dette medfører nemlig øgede omkostninger, usik-
kerhed om fremtidig regulering samt bekymring 
for samfundets accept af nye sorter. 
Læs en uddbybende omtale af NBT i næste num-
mer af Frøavleren.

Forædlere: Nye forædlings-teknikker skal i brug i EU

Bestyrelsen i Frøsektionen nåede at holde sommermøde i den periode, 
hvor landet var lidt åbent igen. Bestyrelsen fik en faglig opdatering 
ved besøg hos frøavlere på Sydfalster og så blandt andet økologisk 
frøproduktion og soja og var på besøg hos konventionelle avlere. 
Efter bestyrelsesmødet havde bestyrelsen ønsket en opdatering på 
det at arbejde i en bestyrelse. Der var arrangeret et kort seminar med 
Ulrikka Brændholm fra FOR.AN, som udfordrede bestyrelsen i ansvar, 
møder, involvering og aktiv deltagelse i et bestyrelsesarbejde. Der var 
tid til interne drøftelser og forventningsafstemning mellem medlem-
merne i bestyrelsen. Der kom ønsker til, hvordan møderne planlægges 
og interne orienteringer i bestyrelsen om det løbende arbejde. Et rig-
tigt godt, intenst seminar, som der følges op på de kommende møder.     

Frøsektionens bestyrelse 
tager pulsen på...sig selv
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Af Nils Elmegaard, Brancheudvalget 
for Frø, og Søren Thorndal Jørgen-
sen, L&F

nem@lf.dk og sth@lf.dk, tlf. 33 39 
40 00

Myndighedsberedskabet hos Aar-
hus Universitet (AGRO) har fag-
ligt korrekt vurderet, at der ikke 
findes andre rimelige løsninger til 
at nedvisne spinat til frø. 

Reglone er som bekendt det 
eneste kendte middel til nedvis-
ning, der ikke skader spireevnen. 

Dispensation i sidste øjeblik
Dispensationen kom 17. juli - i 
sidste øjeblik - men for nedvis-
ning i spinatfrø kun med 0,5 liter 
Reglone pr. hektar. Det er langt 
mindre end den tidligere dose-

PLANTEVÆRN

Reglone til spinat og 
hvidkløver/engrapgræs 
- her står vi lige nu
Reglone: Dispensation til at anven-
de Reglone til nedvisning af spinat 
til frø kom i hus i år. For anvendelse 
til hvidkløver og enrapgræs ligger en 
ansøging hos Miljøstyrelsen. 
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ring, men det var den dosis, hvor 
der kunne vises såkaldt ’sikker 
anvendelse’ med de nuværende 
data for fordampning, afsætning 
på blade osv. 

Regnestykket er ganske over-
vældende og kompliceret, og i 
Danmark er det reglen, at der 
også ved dispensationer skal 
kunne påvises sikker anvendelse. 
Seges og Brancheudvalget for Frø 
argumenterede for, at man kun-
ne medbringe flydende N samti-
dig med Reglone for at øge virk-
ningen, men da der ikke fandtes 
dokumentation for en sådan blan-
dings sundhedsmæssige virknin-
ger, vil myndighederne ikke tilla-
de det. 

Flere har skårlagt
Ved sådanne afgørelser tages 
der ikke nødvendigvis højde for 
sortsforskelle eller dyrknings-

år, så derfor har en del frøavlere 
med kraftige spinatfrø afgrøder 
skårlagt i år og med et fornuftigt 
resultat, mens relativt få har an-
vendt Reglone. 

Grunden til, at få har anvendt 
Reglone, er, at frøavlerne og frø-
firmaerne ud fra en faglig vurde-
ring har besluttet, at der har væ-
ret få marker i år med et behov 
for kemisk nedvisning. Desuden 
har der været usikkerhed om ad-
gang til Reglone helt op til høst 
eller usikkerhed om virkningen af 
den lave dosis. 

Heldigvis var vejret stabilt 
og tørt i år, så mange avlere har 
heldigvis kunnet klare sig uden 
brug af Reglone. Frivilligt ned-
satte gødningsmængder har sik-
kert også hjulpet lidt på vej med 
naturlig afmodning ved nogle av-
lere.

På jagt efter alternativer
Frøbranchen vil formodentlig 
fortsat søge om dispensation 
til at bruge Reglone til nedvis-
ning af spinat til frø, da det giver 
en langt højere dyrkningssik-
kerhed, især i vanskelige høst-
år med ustadigt vejr eller hvor 
dyrkningsforholdene er vanske-
lige. 

Det skal understreges, at der 
arbejdes intensivt på at finde al-
ternativer til Reglone. Derfor 
er der stor forsøgsaktivitet 
hos både Seges og hos Aarhus 
Universitet-Flakkebjerg. Vi for-
søger at finde alternativer, men 
det skal være reelle alternati-

ver, der sikrer havefrøets kva-
litet og erhvervets konkurren-
ceevne – og dermed Danmarks 
unikke position på produktion 
af hybridspinatfrø.

Ansøgning for hvidklø-
ver og engrapgræs 
Reglone har stor betydning for 
nedvisning af spinat, men er 
også en afgørende parameter i 
ukrudtsbekæmpelsen i hvidklø-
ver/engrapgræs. 

Her har Seges og frøbranchen 
en ansøgning om dispensation til 
vinteranvendelse af Reglone mod 
ukrudt i hvidkløver og engrap-
græs inde hos Miljøstyrelsen. 
Udfaldet kendes endnu ikke, men 
vi har fået gennemført uafhæn-
gige beregninger af både mulig 
dosering og risici for grundvan-
det, som er vedlagt ansøgningen. 
Seges og frøbranchen mener så-
ledes, at der er vist ’sikker anven-
delse’, hvilket er en forudsætning 
for at opnå dispensation.

Det er helt afgørende at bru-
ge Reglone for at kunne kontrol-
lere énårig rapgræs og dermed 
fortsat kunne producere en kva-
litetsvare af engrapgræs. For den-
ne anvendelse er der fuld gang i at 
afprøve og eventuelt finde alter-
native midler/metoder, både hos 
Seges og hos Aarhus Universitet-
Flakkebjerg. 

Vi har som frøbranche brug for 
reelle alternativer både med hen-
syn til produktion af kvalitetsfrø 
og med hensyn til vores konkur-
renceevne.

 | Frøavleren |  oktober 2020 |     | 9 || www.froeavl.dk | 

Vi arbejder hårdt 
for at finde reelle 
alternativer til 
brugen af Reglone, 
men det tager tid.

Spinatmark. Foto: Søren 
Thorndal Jørgensen

 ● Diquat er siden 4. februar i år 
ikke længere godkendt i EU. 
Derfor er eneste mulighed for 
anvendelse at søge dispensation 
hos Miljøstyrelsen.

 ● Der blev givet dispensation til 
at anvende 0,5 liter Reglone pr. 
hektar til nedvisning af spinat 
til frø i indeværende år.

 ● Seges søger om dispensation 
til vinterukrudtsbekæmpelse i 
hvidkløver og engrapgræs mod 
alm. rapgræs og énårig rapgræs. 

Fakta om Reglone

!
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er det muligt at undgå, at jor-
den når at tørre ud, som det kun-
ne ske ved den gamle såmetode, 
hvor græsfrøet blev sået separat 
tre-fire dage efter dæksæden. 

 
Gevinst i tørre forår
Den nye såmetode er især en ge-
vinst i tørre forår.

Da foråret 2020 - igen - var 
tørt på den sjællandske bedrift 
med kun 30 mm nedbør sam-
menlagt i april og maj, bør den 
nye såmetode altså give bonus for 
etableringen af udlægget i år.

I foråret har Ib Poulsen med 
det nye såsæt sået dæksæd og ud-
læg af hvidkløver og engrapgræs 
på to marker på i alt 15 hektar. I 
begge marker er det tilstræbte 
plantetal 230 pr. kvadratmeter 
for dæksæden, og de to marker 

er i øvrigt behandlet på samme 
måde.

Lige efter såning i april kom 
dæksæden fint op. Der var mas-
ser af fugt i jorden, og man kun-
ne se planterne stå i fine rækker. 
I maj gik marken dog tør.

Her bedømt sidst i september 
er de to udlægsmarker faldet no-
get forskelligt ud.

 
Flot hvidkløver efter 
hjemmebygget såsæt
I den ene mark på ni hektar står 
udlægget fantastisk her sidst i 
september efter såning med det 
hjemmebyggede såsæt.

Til sammenligning er der i 
yderomgangen af marken - en 
dag senere - sået udlæg med den 
gamle metode, altså såning af ud-
læg i en separat arbejdsgang med 

Af Stig Bundgaard
»Det hjemmebyggede såsæt til 
samtidig såning af dæksæd og 
græsfrø har bestået første år.«

Sådan lyder vurderingen fra 
deltidslandmand Ib Poulsen, der 
driver 85 hektar ved Tølløse på 
Midtsjælland. 

Han byggede sidste vinter et 
frøså-aggregat til at sætte på sin 
3 meter Nordsten-såmaskine. 
Aggregatet består af en ramme 
samt et paralleogram, der sik-
rer, at sådybden for græsfrøet 
bliver ens i hele arbejdsbredden. 
Sådybden kan justeres med et 
dybdehjul, og et gummihjul sør-
ger for at pakke jorden omkring 
frøet.

Med såsættet kan græs- og 
kløverfrø sås i samme arbejds-
gang som dæksæden. Dermed 

Hjemmebygget såsæt har 
bestået første sæson
God idé: Ib Poulsen, frøavler ved Tølløse, såede i foråret dæksæd og udlæg 
af hvidkløver/engrapgræs med et hjemmebygget såsæt. Her sidst i septem-
ber har han evalueret, hvad der er gået godt, og hvad der er gået skidt.

iPraksis

!
Allégården, Tølløse

85 hektar

Til høst 2020: 25 
hektar engrapgræs og 
15 hektar hvidkløver

I foråret er der udlagt 
15 hektar hvidkløver/
egnrapgræs i vårbyg

Bedriften

Udlægsmarken 
på ni hektar ser 
fantastisk ud sidst i 
september efter såning 
med hjemmebygget 
såsæt i foråret.
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Nordsten-såmaskine efterfulgt af 
en tromling.

»Der er markant forskel at se 
på hvidkløveren med de to såme-
toder. Engrapgræsset kan man 
ikke se, men det snyder jo gerne 
og kommer op gennem kløveren 
til foråret.

Hvidkløveren står klart bed-
re og mere ensartet, hvor der er 
sået med hjemmebygget såsæt. 
Hvis jeg sætter udlægget efter 
det hjemmebyggede såsæt til in-
dex 100, ligger den gamle såme-
tode med et groft skøn på om-
kring index 55-70«, vurderer Ib 
Poulsen.

Vårbyggen af sorten Irina blev 
høstet med et udbytte på 65 hkg 
pr. hektar, nogenlunde svarende 
til et normalt udbytte.

I lavninger står hvidkløve-
ren lidt ringere. Det skyldes iføl-
ge Ib Poulsen, at vårbyggen her 
har haft bedre adgang til vand 
og derfor har skygget mere for 
udlægget end i den øvrige del af 
marken.

Vårbyg har stjå-
let lys og vand
I den anden mark på seks hektar, 
som er sået ca. en uge efter før-
ste mark, står udlægget her sidst 
i september noget ringe.

Her er udsædsmængden af en-
grapgræsset sat lidt ned i forhold 
til marken på ni hektar, hvor der 
blev lagt for meget græsfrø ud på 
grund af en utæthed ved celle-
hjulet. 

»Udlægsmarken her ser ikke 
god ud. Der er langt mellem 
hvidkløverplanterne, og engrap-
græsset kan man jo slet ikke se. 
Jeg er faktisk i tvivl, om marken 
bliver til noget, og jeg skal have 
konsulenten ud at kigge på den«, 
fortæller Ib Poulsen.

På marken blev dæksæd i 
form af Irina-vårbyg høstet med 
et udbytte på hele 83 hkg pr. 
hektar. 

»Jorden er den bedste, jeg har, 
og der har oven i købet stået en 
god forfrugt i form af 3. års en-
grapgræs. Problemet med mar-
ken er, at vårbyggen har stået alt 
for godt. Den har hevet vand og 
lys fra udlægget, og det er jo ikke 
blevet bedre af et tørt forår. Hvis 
vi havde fået tilstrækkelig med 
nedbør, er jeg sikker på, at det 
hele ville have stået snorlige.

Set i bakspejlet skulle jeg være 
gået efter 180 planter pr. kva-
dratmeter, og jeg skulle have sat 
N-tildelingen ned fra 110 kg til 80 

kg. Det må jeg tage med mig til 
næste år«, siger Ib Poulsen.  

 
Modificerer såsæt
I vinterens løb er det planen at 
modificere nogle detaljer på det 
hjemmebyggede såsæt. 

For det første skal rækkeaf-
standen for kornet øges fra 12 til 
14 centimeter for, at udlægget 
kan få mere lys. Et andet punkt 
på to-do-listen er at få øget tryk-
ket på frøsåaggregatets fjederrul-
le, så jorden bliver pakket lidt fa-
stere omkring frøet, og endelig 
skal rammen tilvirkes, så det bli-
ver muligt at løfte den op i liften.   

»Nogle kolleger har været lidt 
efter mig og har sagt, at jeg da 
bare kan købe sådan en frøsåen-
hed fiks og færdig. Det er da rig-
tig nok, men for det første ville 
det være meget dyrere, og for det 
andet får jeg det produkt, jeg øn-
sker, når jeg selv bygger redska-
bet. Jeg modficerer nemlig næ-
sten altid de maskiner, jeg køber, 
så jeg får det, som vil have det«, 
siger Ib Poulsen.

!

 ● Frøsåmaskine: 
Techneat

 ● Såaggreagat 
med ramme og 
parallelogram

 ● Arbejdsbredde: 
3 meter

 ● Ensartet sådybde

 ● Skær med 
skærspids, der 
skærer lidt i jorden

 ● Sådybde justeres 
ved hjælp af 
dybdehjul

 ● Gummihjul trykker 
jorden sammen 
om græsfrøet

Frøsåenhed

Der er markant 
forskel at se på 
hvidkløveren med 
de to såmetoder.
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Ib Poulsen håber, at den nye 
såteknik i især tørre forår kan give 
en bedre etabelring og overlevelse 
af udlægget. Foto: Privat.

Nordsten og igen efterfulgt trom-
ling. Det er gået godt i mange år, 
men frøkonsulenten har skubbet 
til mig for at se på en mere sikker 
etablering af udlæg i tørre år«, for-
klarer Ib Poulsen, og han uddyber:

»Problemet med den gamle så-
metode er, at jorden når at bli-
ve tør på de tre- re dage, der går 
mellem såning af dæksæd og ud-
læg, og så spirer græsfrøene ikke. 
Det har i større eller mindre grad 
været et problem i de seneste tre 
ekstremt tørre forår«.

Med yderligere inspiration fra 
en frøavlerkollega og et dårligt ud-
læg i efteråret 2019 besluttede han 
sig for at gøre noget ved sagen. 

Med hjælp fra Jørlunde 
Maskinforretning fandt han frem 
til den frøsåmaskine, Techneat, 
der egner sig bedst til at så hvid-
kløver- og engrapgræsudlæg. 
Herefter gjaldt det om at opbygge 
en frøsåenhed til at montere bag 
på Nordsten-såmaskinen, der sår 
dæksæden. 

Frøsåenhed opbyg-
get fra bunden
Såaggregatet til frøsåmaskinen 
med ramme og parallelogram har 
Ib Poulsen selv bygget op fra bun-
den ved hjælp af indkøbt jern og 

Et tørt forår, som Danmark i år 
oplever for tredje år i træk, kan 
give de f leste frøavlere et eks-
tra grå hår eller to med tanke på, 
hvordan det skal gå frøudlægget.

Det gælder også for deltids-
landmand Ib Poulsen, der driver 
Allégården med 85 hektar JB 6-7 
jord ved Tølløse. Ved siden af be-
driften har han fuldtidsjob som 
teknisk chef på en fabrik.

Han har siden 2008 dyrket 
hvidkløver og engrapgræs og har 
også spinat til frø og korn i mark-
planen.

I foråret 2020 er der udlagt 15 
hektar hvidkløver-engrapgræs i 
vårbyg, og det er sket på en helt 
ny måde på den midtsjællandske 
bedrift. 

Ib Poulsen har nemlig sam-
mensat og bygget sit eget tre me-
ter såsæt, der i samme arbejds-
gang sår først vårbyg som dæksæd 
og efterfølgende græsfrø i 12 cm 
rækkeafstand i muldet jord. Den 
helt store gevinst er, at græsfrøe-
ne dermed sås i fugtig jord og på 
grund af frøsåenhedens opbyg-
ning også i ensartet sådybde. 

Jorden bliver tør til 
såning af udlæg
»Jeg har i mange år sået dæk-
sæden med en Nordsten påbyg-
ningssåmaskine, efterfulgt af en 
tromling og så tre- re dage sene-
re sået udlægget med en gammel 

Hjemmebygget såsæt sår 
dæksæd og græsfrø i ét hug
Udlæg: Ib Poulsen har sat en frøsåenhed på 
kombisættet og får nu sået udlæg af hvidklø-
ver og engrapgræs i fugtig jord og ensartet 
sådybde.

iPraksis

● Først alm. rajgræs 
og siden 2008 
kun engrapgræs-
hvidkløver 

● Til høst 2020: 25 
hektar engrapgræs 
og 15 hektar 
hvidkløver 

● Engrapgræs og 
hvidkløver leveres 
til både DSV og 
Barenbrug

● Sorter: Lifl ex og 
Liblue (DSV) og 
Barenimpala og 
Baron (Barenbrug)

● Siden 2008 er 
frøgræsset høstet 
med pickup 
skærebord på en 
Claas Lexion

Frøavl på 
Allégården

Det er et godt år 
at teste den nye 
metode, for bortset 
fra 18 mm for en 
uges tid siden har 
markerne ikke fået 
nedbør i to måneder.

F200609E1A22.indd   22 28-05-2020   15:20:00
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På Nordstenen-
såmaskinen, der sår 
dæksæden, er påbygget 
en hjemmebygget 
såenhed til græsfrø med 
parallelogram, såskær 
og dybdejustering ved 
hjælp af gummihjul. 
Foto: Privat.

en ihærdig indsat med borema-
skine, svejseapparat og maler-
pensel.

På parallelogrammet er mon-
teret skær, hvorpå der er sat en 
skærspids, som skærer en lille 
smule ned i jorden. Skærdybden 
styres af gummihjul bagerst, som 
med et dybdehjul kan justeres op 
og ned a� ængig af jordens be-
skaff enhed. Gummihjulene sør-
ger også for at trykke jorden sam-
men om græsfrøet.

Opbygningen af frøsåenheden 
med parallelogram betyder, at så-
dybden er ensartet, uanset hvor 
maskinen be nder sig. 

Gammel udlægsså-
maskine bortgivet
Ib Poulsen har i foråret sået græs-

frøene i 5 mm dybde. Dæksæd er 
vårbyg i form af sorten maltbyg 
Irina med udsædsmængde 110-
120 kg og tilstræbt 230 planter pr. 
kvadratmeter.

Før såning er jorden jævnet 
med en tromle med slæbeplanke, 
harvet med en Doublet Record, og 
endelig er der sået to gange gød-
ning i form af N27 og en NPK-
gødning.

Her i sidste halvdel af maj er 
udlægget kommet meget  nt op 
for den del, der er sået først i fug-
tig jord. Et stykke af det kraftig-
ste jord blev tilsået 6. april i mere 
tør jord, og her er udlægget kom-
met op, men man kan ikke se ræk-
kerne. 

»I år er egentlig et prøveår med 
denne metode, men da jeg så, at 

udlægget kom op, afsatte jeg min 
gamle udlægssåmaskine til ma-
skinhandleren. Det er et godt år 
at teste den nye metode, for bort-
set fra 18 mm for en uges tid siden 
har markerne ikke fået nedbør i to 
måneder«, fortæller Ib Poulsen.

F200609E1A22.indd   23 28-05-2020   15:20:01

Ib Poulsen såede i 
foråret dæksæd og 
udlæg af hvidkløver 
og engrapgræs med 
hjemmebygget såsæt.
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Erfaringer 
med høst 
af kløver og 
spinat uden 
Reglone
Høst uden Reglone: Det gode vejr mulig-
gjorde skårlægning af både kløver og spinat. 
Dansk avl af purløg til frø kan være slut. 

Barthold Feidenhans’l
Landskonsulent, 
Seges
Markfrø, havefrø, 
Sortsundersøgelsen
Mindre anvendelse 
(off-label) og GMO

baf@seges.dk, 
tlf. 87 40 54 25

KONSULENTEN

Af Barthold Feidenhans’l
Høsten af hvidkløver og spinat 
2020 var kendetegnet af tre for-
hold.

Vi havde ikke mulighed for at 
nedvisne kløver med Reglone, vi 
havde en ret kompliceret adgang 
til at anvende Reglone i spinat, og 

vi var særdeles heldige, at de hø-
jere magter, som ikke har sæde 
på Christiansborg, holdt hånden 
over avlen ved at sikre godt vejr i 
høstperioden. 

Vejret var med hvidkløver
Først til kløveren. Da vi ikke hav-
de Reglone til rådighed til ned-
visning, vendte avlerne tilbage 
til den velkendte traditionelle 
metode med skårlægning. 

2-4 dage før skårlægningstids-
punktet bliver væksten stoppet 
med MCPA, der også sikrer del-
vist mod genvækst. Den teknik er 
velkendt og kan bestemt også an-
vendes, såfremt, som nævnt i ind-
ledningen, de højere magter sik-
rer tørt vejr i høstperioden. 

Før begejstringen tager over-
hånd, vil jeg gerne påpege, at 
denne metode også indebærer ri-
sici. I traditionelt dansk sommer-
vejr med regn hver anden dag kan 
hele avlen gå tabt, medens den 
ligger på skår. Det er heller ikke 
alle sorter, der er lige velegnet til 
skårlægning. Kraftige sorter, stor 
biomasse, er velegnede, medens 
de mere spinkle typer kan være 

vanskelige, fordi det kan være 
svært at samle et tilstrækkelig 
tykt skår, der kan samles op. 

Skårlægning er således en mu-
lighed, men også en metode der 
indebærer en risiko. Derfor arbej-
des der fortsat intensivt forsøgs-
mæssigt på at finde alternativer 
til Reglone, så vi fortsat kan hø-
ste hvidkløver direkte, når det er 
formålstjenligt.

Både hos Seges og på Århus 
universitet er der lige nu akti-
viteter i gang, der skal undersø-

 ● Nedvisning har i mange år 
været en anvendt metode, 
når man skulle avle purløg, 
spinat og hvidkløver. 

 ● Med forbuddet mod anvendelsen 
af Reglone er det ikke længere 
muligt at nedvisne afgrøderne 
før høst. Det giver en øget 
dyrkningsusikkerhed i fugtige år. 

 ● Derfor arbejdes der i disse 
år intenst på at finde 
erstatningsmidler til Reglone. 
Disse alternativer skal 
imidlertid være økonomisk 
konkurrencedygtige og må ikke 
skade spireevnen. Resultaterne 
fra forsøgene har hidtil ikke 
været alt for lovende. Alternativt 
er der kun skårlægning før høst 
tilbage. Det udelukker purløg.

Sagen kort

!

I 2020 blev det for mange avlere 
nødvendigt at skårlægge spinaten. 
Foto: Jens-Olav Høst Hansen, Vikima
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ge mulighederne for andre ke-
miske nedvisningsmuligheder. 
Resultaterne tyder på, at der må-
ske findes andre muligheder. 

Udfordringen med at finde al-
ternativer er, at virkningen skal 
være på niveau med Reglone med 
hensyn til nedvisningshastighed, 
at det økonomisk er konkurrence-
dygtig og, at det ikke skader klø-
verens spireevne.

Spinat - og purløg
Så er der spinaten, som i grunden 

også bør omfatte purløg. De fær-
reste ved nok, at der indtil 2020 
har været en ikke ubetydelig pro-
duktion af purløgsfrø i Danmark. 
Det har været en økonomisk 
atraktiv afgrøde for avlerne, bi-
draget til biodiversiteten i ager-
landet og sikret purløg til mad-
lavning, men det kunne meget 
vel være slut nu. 

Til spinat og purløg blev der 
i 2019 søgt en dispensation til 
fortsat nedvisning af afgrøder-
ne. Løbende krav om mere doku-

mentation medførte, at dispen-
sationen kom så sent i sæsonen, 
at purløgsfrøet var høstet, hvis 
det ikke lå på jorden. 

Den dispensation, vi så fik 
til spinat, var fagligt set så svær 
at håndtere rent praktisk, at de 
fleste opgav at bruge Reglone. 
Ikke fordi det ikke var nødven-
digt, men fordi krav og bureau-
krati skabte så mange frustrati-
oner hos avlerne, at de forsøgte 
at skårlægge afgrøderne. 

Det gik i de fleste tilfælde 
godt, men igen skal vi huske at 
takke de højere magter for, at de 
holdt hånden over os og, at vi fik 
et vejr, der muliggjorde høsten. 

Udfordringen i spinat er, at 
mange af typerne er korte. I 
disse typer er det svært at sam-
le afgrødemasse nok i skåret til, 
at afgrøden kan samles ordent-
lig op. De høje kraftige typer 
kan godt skårlægges, men igen 
er vejret helt afgørende for suc-
cesen. 

For at sikre, at vi fortsat kan 
have en produktion af purløg i 
Danmark og en konkurrence-
dygtig produktion af spinat-
frø, er der i samarbejde mellem 
Århus universitet og Seges an-
lagt forsøg, der skal belyse alter-
nativerne. Ligesom for nedvis-
ning af hvidkløver er der nogle 
udfordringer, som skal løses. 

Forsøgene 2020 er ikke op-
gjort på nuværende tidspunkt, 
men hvis alle parametrene, som 
beskrevet under hvidkløver, skal 
opfyldes, ser det ikke lyst ud.

KONSULENTENS
ANBEFALINGER



Det kan 
du gøre

Hvis vi ikke har Reglone 
til rådighed, og der 
ikke meget hurtigt 
findes alternativer, er 
skårlægning eneste 
mulighed før høst af 
hvidkløver og spinat. 

Uden Reglone ophører 
den danske produktion 
af purløg til frø.

Hvis vi skal skårlægge, 
bliver det nødvendigt 
med sorter, der er 
egnede til det formål.

Hvidkløver: I et fugtigt år mangler 
her Reglone selv på solskinsøen. 
Foto: Thomas Jørgensen DLF

Hvidkløver: I fugtige år er det ikke uproblematisk 
at skårlægge hvidkløver. Her fra det fugtige 
år 2017. Foto: Thomas Jørgensen DLF

Hvidkløver: 
Skårlægning af hvidkløver 
i et fugtigt år. Det er 
vanskeligt at tørre 
sådan et skår op, hvis 
ikke solen skinner. Foto: 
Thomas Jørgensen DLF



Dagbogsskribent

Henrik Jespersen tjekker frø af morgenfrue, 
der stadig ligger på tørreri. Privatfotos

Til høst i 2021 er der 25. august sået 
fem hektar med rødbede til frø.

Af Henrik Jespersen - fortalt til Stig 
Bundgaard

sbu@landbrugsmedierne.dk
Havefrøhøsten har været både 
op og ned, og det samlede bille-
de for de fire frøafgrøder er et til-
fredsstilende år.

For purløg og timian har jeg 
opgjort udbyttet i råvare pr, hek-
tar, mens jeg sammen med min 
konsulent har lavet et kvalifice-
ret skøn for frøudbytterne i pak 

choi og morgenfruer, som stadig 
ligger på tørreri.

Purløg uden Reglone
2,4 hektar 3. års purløg blev hø-
stet direkte 9. juli, heldigvis i 
godt vejr så afgrøden afmodne-
de godt. Normalt nedvisner jeg 
purløg med Reglone og høster 
5-6 dage senere, men det kan jo 
ikke lade sig gøre længere. Der-
for blev det en høst med grønne 

Purløg kom i hus trods 
grønne stængler og høj 
vandprocent
Dagbog havefrø: For Henrik Jesper-
sen var der fine udbytter at hente i 
purløg og timian, mens pak choi og 
morgenfruer haltede noget efter. 
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 ● Henrik Jespersen, 54 år

 ● Ejer af Bubbelegegaard

 ● Bedriften købt i 1995, 
dengang med 30 hektar 
og 30 malkekøer

 ● Havefrøavler siden 2010

Dagbogsskribent

●Henrik Jespersen, 54 år

●Ejer af Bubbelegegaard

●Bedriften købt i 1995, dengang 
med 30 hektar og 30 malkekøer

●Havefrøavler side 2010

Af Henrik Jespersen - fortalt til 
Stig Bundgaard, sbu@landbrugs-
medierne.dk

Havefrøafgrøderne ser generelt 
 ne ud, dog med små minus-
ser, og er i god vækst i skrivende 
stund (26. maj).

Fredag 22. maj  k vi 14 mm 
nedbør, guldregn som jeg kal-
der det. Nu får vi varmen i den-
ne uge, så det hele kommer til 
at vokse godt. Nedbøren var 
hårdt tiltrængt. Vi har fået 4-5 

mm hen over et par dage for en 
uges tid siden, men ellers ikke så 
mange mm i foråret. Afgrøderne 
har manglet at komme i omdrej-
ninger, især pak choi og morgen-
fruer er ikke vokset som ønsket.

Timian og purløg blomstrer 
nu og har behov for vand, så det 
er bare perfekt.

Bierne fl yver
I timian og purløg er der i år sat 
lidt mere end to bistader op pr. 

hektar mod anbefalet to bista-
der. 

Jeg har en fast aftale med en 
bimand, og derudover spurgte 
en hobbybiavler om han måtte 
sætte et par stykker ud. Det sag-
de jeg ja til, for det er er i hvert 
fald ikke til ulempe. Min faste 
bimand blev spurgt først, og han 
mener, at der er blomster nok at 
 yve på. Der er ingen grund til 
at spare på bistader, for jeg giver 
500 kr. pr. stk., og det kan hur-
tigt tjene sig ind.  

Timian og purløg ligger op ad 
hinanden. Jeg har de  este bista-
der stående i timian, men også 
nogle i purløg. En konsulent har 
engang sagt til mig, at når bier-
ne  yver, vælger de først timian, 
og derfor var jeg lidt nervøs for, 
at de ikke ville  yve over i pur-
løgene. 

For mange storke-
næb i timian
I 2 hektar 2. års timian er ræk-
kerne lukket, men afgrøden 
er altså ikke for ren, især stor-
kenæb kæmper vi med. Der er 
også huller i plantebestanden 
efter en ikke for vellykket så-
ning for to år siden. I år er der 
kommet spildfrø fra sidste år, 
som lukker nogle af hullerne, og 
derfor tror jeg der kommer  e-
re frø i år. 

8. maj er der sprøjtet forebyg-
gende med 0,5 kg Signum mod 
gråskimmel, og jeg overvejer en 
omgang til. Svampetrykket er 
ikke højt i det tørre vejr, men det 
vil altså være rigtig skidt med 
gråskimmel i timian.  

Jeg kan høre glimmer-
bøsserne gnaske i pak choi

Dagbog havefrø: Henrik Jespersen har fået 
tiltrængt vand til havefrøet, og både timian og 
purløg står i blomst. I pak choi skal der holdes 
øje med glubske glimmerbøsser.
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Radrensning af morgenfruer og pak choi-afgrøden. Privatfoto
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stængler og en alt for høj vand-
procent, hvilket også sendte flere 
frø bagud af tærskeren. Skårlæg-
ning er der ikke gode erfaringer 
med, ifølge firmaet. Reglone-for-
buddet betyder desværre, at av-
len af purløg er under pres.

Udbyttet er landet på 520 
kg råvare pr. hektar efter en fin 
vækstsæson, og det er meget til-
fredsstillende. Partiet sendes 
gennem mejetærskeren en gang 
til før levering for at få det renset 
for især blomsterhoveder.

Marken får ikke lov til at blive 
liggende til høst fjerde år, og der 
sås vinterhvede først i oktober.

Timian med middel udbytte
2 hektar 2. års timian er høstet 
direkte 13.juli. Tidligere år har vi 
skårlagt. For første gang var det i 
år planen at høste en gang meget 
tidligt for at få de første frø med, 
og så en anden gang en uge se-
nere. Jeg var desværre en uge for 
sent på den med første høst og 
droppede at høste anden gang. 

Udbyttet er opgjort til 970 
kg råvare pr. hektar. Jeg forven-
ter en  stor frarensningsprocent, 
og udbyttet bliver middelstort. 
Vækstsæsonen har været fin. Der 
har som altid i timian været lidt 
skimmel af finde i bunden trods 
to gange svampesprøjtninger i 
den kraftige afgrøde.

Timian-marken får lov at blive 
liggende til høst i 2021.

Pak choi angrebet af larver
3,2 hektar pak choi blev skårlagt 
17. august og høstet 25. august 

møllarver og glimmerbøsser er 
bekæmpet med Mospilan, og det 
har haft en ret god effekt. En dår-
lig fremspiring på knoldet jord 
har også kostet lidt på udbyttet.

Der er pløjet og sået hvede ef-
ter både pak choi og morgenfru-
er.

Morgenfruer og rødbeder 
1 hektar morgenfruer blev skår-
lagt 17. august og først høstet 1. 
september for at få alle frø med. 
Høsten stod maskinstationen for 
med pick-up skærebord.  

Frøene ligger på tørreriet, og 
udbyttet har jeg sat til index 80, 
primært fordi afgrøden har væ-
ret udfordret af mange melder 
trods tre gange sprøjtning med 
Betanal. Partiet er også noget for-
urenet af meldefrø. 

Til høst i 2021 har jeg 25. 
august sået 5 hektar med rød-
bede til frø. Det er første gang, 
at jeg dyrker rødbedefrø. 
Afgrøden er sprøjtet to gange 
med Betanal Goltex mod mel-
der og småukrudt. Der er sået på 
50 cm rækkeafstand med skif-
tevis 18 rækker med hunner, en 
blindrække, 4 rækker med hun-
ner og en blindrække. Der høstes 
kun på hunplanterne, ca. første 
uge i september

Ud over rødbedefrø vil jeg hos 
Jensens Seeds til høst 2021 læg-
ge billet ind på purløg, krysante-
mum og karse. 
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 ● Ejby, Vestfyn

 ● 116 hektar, JB 4 og 5

 ● 125 jersey-køer og opdræt, 
alle på dybstrøelse

 ● Fire havefrøafgrøder: Purløg, 
timian, pak choi og morgenfruer

Bubbelegegaard

Tabel 1. Udbytte i havefrø, Bubbelegegaard 2020

Afgrøde Hektar Cirka udbytte Pris

Purløg, 3. års 2,4 520 kg råvare 114 kr. pr. kg

Timian, 2. års 2 970 kg råvare pr. hektar 225 kr. pr. kg

Pak choi 3,2 index 50 38, 57 kr. pr. kg

Morgenfrue 1 index 80 37,33 kr. pr. kg

Bubbelegegaard
● Ejby, Vestfyn

● 116 hektar, JB 4 og 5

● 125 jersey-køer og opdræt, alle på dybstrøelse

● Fire havefrøafgrøder: Purløg, timian, 
pak choi og morgenfruer

Timian 
og purløg 
blomstrer 
nu og har 
behov for 
vand, så 
det er bare 
perfekt.

Både timian og purløgen blomstrer, og det sidste er noget der tiltrækker en del bilister med kamera. Privatfoto

2,4 hektar purløg gav godt 
sidste år, og jeg har store for-
ventninger til 3. årsmarken. 
Afgrøden står i blomst, den er 
fri for ukrudt, og bierne  yver. 8. 
maj er der tilført 0,5 liter Folicur 
Expert forebyggende mod rust og 
skimmel. I kommende dage tilfø-
res 0,5 kg Signum mod skimmel. 

I går talte jeg til otte bilister, 

der var stoppet op og tog billeder 
af purløgsmarken. Jeg er overra-
sket over, at folk ikke bare tager 
fotos med mobiltelefon, men rig-
tig mange pakker også stativ ud 
til et rigtigt kamera. 

Pak choi nu med hunner
I 3,2 hektar pak choi blev hun-
nerne sået 19. april, hvilket er 10 
dage efter hannerne. Det sker for 
at hunner og hanner kan blom-
stre på samme tid og også kan 
høstes på samme tid. 

29. april er der sprøjtet med 
0,3 Galera plus 0,3 liter PG26 mod 
især melder. Første radrensning 
sker 26. maj eller 27. maj.

Afgrøden har været ramt af, at 
vi ikke  k vand lige efter såning. 
Vi lægger frøene i 1-1,5 centime-

ters dybde, og de er spiret for dår-
ligt frem i lerede, knoldede om-
råder.

Lige nu holder jeg øje med 
glimmerbøsser. De er noget af 
det værste og en udfordring at 
bekæmpe, fordi de har resistens 
til en vis grad. Jeg kan næsten 
høre, at de sidder og gnasker, så 
det gør helt ondt i maven. Nogle 
gange prøver jeg at blande mid-
lerne, og ofte spørger jeg konsu-
lenten til råds. 

Morgenfruer ramt 
af sprøjtninger
1,0 hektar morgenfruer har 27. 
april fået 1,5 liter Betanal mod 
især melder, og igen 5. maj er der 
sprøjtet med 1,5 liter Betanal. 20. 
maj er der sprøjtet med 1,2 liter 
Betanal plus 0,3 liter spredeklæ-
bemiddel.  

Planterne har nu  re blade. Vi 
har selv radrenset første gang i 
går 25. maj, og vi kører en gang til 
sidst på ugen, nu det er  nt vejr. 
Senere kører jeg med Signum og 
Folicur Expert mod især skim-
mel.

Sprøjtningerne har været hår-
de for afgrøden, hvilket er for-
stærket af det kolde forår og der-
med svag vækst, og vi kan se gule 
blade. Men vi kan jo heller ikke 
tillade os at komme bagefter mod 
ukrudtet.
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Radrensning af morgenfruer.
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Uden Reglone bliver 
det vanskeligt at dyrke 
purløg til frø i fremtiden.

af maskinstation med pick-
up-skærebord. Høstdagen blev 
lidt fremskyndet på grund af en 
regnfuld vejrudsigt.

Hannerne afblomstrede ikke 
og blev derfor tilført kobbersul-
fat.  

Frøene ligger nu på tørreri, og 
jeg skønner udbyttet til kun det 
halve af et normalår. Det skyl-
des primært, at blade og frø blev 
voldsomt angrebet af kålmøllar-
ver midt i juni. Jeg fik ikke tilset 
afgrøden i tre dage, og så gik det 
altså stærkt. Jeg har nu lært, at 
pak choi er en afgrøde, der skal 
tilses hver eneste dag. Både kål-
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Tjek om du 
opfylder 
efterafgrøde-
kravet 
optimalt
Efterafgrøder: På frøavlsejendomme er der 
grundlæggende nogle forhold, som bør udnyt-
tes, når efterafgrødekravet skal opfyldes.

Af Michael Stensgaard Toft
Årets efterafgrøder og alternati-
ver er nu etableret, og overord-
net set var forholdene til etable-
ringen fornuftige.

Efteråret er tiden til evalue-
ring i udviklingen af efterafgrø-
derne og alternativerne samt til 
at forme næste års plan for opfyl-
delse af efterafgrødekravene.

Evalueringen
Ud over at opfylde lovkravene 
skal efterafgrøder og alternativer 
gerne fungere som hensigtsmæs-
sige dyrkningstiltag i sædskiftet 
og skal derfor være veletablere-
de. 

I forhold til efterafgrøder er 
det aktuelt at se på, om kapaci-
teten og teknikken til såning har 
været tilstrækkelig og egnet. Er 
der ingen græsukrudtsproblemer 

på arealet og ønskes ingen pløj-
ning før den efterfølgende våraf-
grøde, er det på lerjorde oplagt at 
lave den dybe jordbearbejdning 
sammen med etableringen af ef-
terafgrøderne. 

Efterafgrøder sået senest den 
20. august vil herefter kunne hol-
de jorden porøs og luftig, og det 
er kun nødvendigt med en yderli-
gere øverlig opharvning forud for 
såning i foråret. Er der græsuk-
rudtsproblemer, eller pløjes are-
alet forud for vårafgrøden, er en 
overfladisk etablering af efteraf-
grøderne at foretrække.

Alternativet, tidlig såning, 
vurderes i forhold til vintersæ-
dens udvikling. Er afgrøden ble-
vet for kraftig? Har der været 
store problemer med bladlus og 
dværgcikader og dermed risiko 
for overførsel af virussygdom-

me? Og endelig - har den tidlige 
såning givet anledning til for sto-
re ukrudtsproblemer? Hvis det er 
tilfældet, er tidlig såning ikke et 
egnet alternativ på ejendommen.

Frøgræs som mellemafgrøde
Frøavleren har mulighed for som 
mellemafgrøde at anvende et 
frøgræsareal, hvor der er høstet 
for sidste gang, hvilket ofte er et 
godt alternativ. Det giver mulig-
hed for, at spildfrø og ukrudtsfrø 
i betydelig grad kan nå at spire 
eller gå til grunde. Ulempen kan 
være øget forekomst af skadedyr, 
særligt agersnegle.

Proteinindholdet i kornet in-
dikerer, om der tilføres et pas-
sende niveau af kvælstof. Her vil 
være en betydelig årsvariation, så 
forholdet bør evalueres ved at se 
på flere års resultater. Som korn-

Michael 
Stensgaard Toft
Plante avls kon
sulent, Patriotisk 
Selskab
Lands dæk kende 
produktions rådgivning
Præcisions jordbrug, 
kryds overens stemmelse
Produktions
økonomi planteavl

mst@patriotisk.dk - 
tlf. 63 15 54 37

KONSULENTEN
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sælger af foderkorn er det gene-
relt set ikke økonomisk hensigts-
mæssigt at opnå proteintillæg. Så 
er det mere fordelagtigt at anven-
de reduktion af kvælstofkvoten 
som alternativ til efterafgrøder. 

Ud over udtagning af upro-
duktive arealer og delarealer kan 
braklægning på frøavlsejendom-
me anvendes som bufferarealer 
til modvirkning af ukrudtsspred-

ning, sanering af ukrudtsproble-
mer m.v. Har denne mulighed 
været anvendt i tilstrækkeligt 
omfang på din ejendom?

Frøavlerens indgangsvinkel
Hvorledes de tre efterafgrøde-
kategorier: ’Pligtige-/husdyref-
terafgrøder’, ’MFO-efterafgrø-
der’ og ’målrettede efterafgrøder’ 
opfyldes bedst på den enkel-

Blanding af godkendte 
arter giver mulighed for 
anvendelse af efteraf-
grøden under alle tre 
efterafgrødekategorier, 
hvilket gør etableringspla-
nen mere robust i tilfælde 
af behov for ændringer. 
Her blanding af olieræd-
dike og honningurt. 
Foto: Pa tri otisk Sel skab

te ejendom er vidt forskelligt, 
men på frøavlsejendomme er 
der nogle grundlæggende for-
hold, som bør udnyttes. Husk 
i denne sammenhæng, at et ef-
terafgrødeareal kan opfylde for-
pligtigelsen til både pligtige-/
husdyrefterafgrøder og MFO-
efterafgrøder, når blot der an-
vendes en blanding af godkend-
te efterafgrødearter.

Frøgræsarealet indgår ikke i 
efterafgrødegrundarealet, hvil-
ket sænker kravet til pligtige-/
husdyrefterafgrøder og målret-
tede efterafgrøder. Specielt frø-
avlsejendomme, der anvender 
under 80 kg total N i husdyr-
gødning eller anden organisk 
gødning, kan med fordel opfyl-
de en del af kravet til miljøfo-
kusområder med et alternativ til 
efterafgrøder, hvorved efteraf-
grødeandelen kan nedbringes, 
se eksempel i tabel 1.

Mest oplagt er det at anven-
de braklægning eller et græs-
udlæg som miljøfokusområde, 
hvor det er muligt, eksempelvis 
hvor udlæg afgræsses med får i 
efteråret.

Frøgræsarealer kan efter sid-
ste frøhøst anvendes som plig-
tige-/husdyrefterafgrøder eller 
målrettede efterafgrøder, lige-
som de kan anvendes som mel-
lemafgrøder under de to katego-
rier. På frøavlsejendomme er det 
helt oplagt at anvende disse are-
aler til opfyldelse af den målret-
tede forpligtigelse. I forhold til 
modvirkning af ukrudtsproble-
mer er det generelt set også en 
betydelig fordel, at frøgræsare-
alerne først jordarbejdes en rum 
tid efter høst.

Tabel 1. Eksempel på krav til efterafgrøder på ejendom med 100 ha, heraf 20 ha frøgræs der udbringes 
under 80 kg organisk N/ha, og der er et behov for 30,2 pct. målrettede efterafgrøder.

KONSULENTENS
ANBEFALINGER



Det kan 
du gøre

Evaluér årets etablering 
af efterafgrøder 
og alternativer.

Brug frøgræsarealer, hvor 
der er høstet for sidste 
gang, som efterafgrøder 
eller mellemafgrøder 
til opfyldelse af 
den målrettede 
kvælstofregulering.

Lav i efteråret/vinteren 
en klar og robust plan for 
næste års efterafgrøder 
og alternativer.

Efterafgrødetype Beskrivelse Areal

MFO 5 % miljøfokusområder/faktor 0,3 16,67 ha

Husdyr-/pligtige 10,7 % af efterafgrødegrundareal 8,56 ha

Forskel mellem MFO og husdyr-/pligtige, som med fordel 
kan opfyldes med et alternativ til MFO-efterafgrøder

8,11 ha

Målrettede 30,2 % af efterafgrødegrundareal 24,16 ha
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Vi har styr på kvælstoffet i frø-
græs

Frøgræs har en meget lille 
kvælstofudvaskning gennem vin-
teren. Det skyldes, at græsset har 
et godt rodsystem, som kan bin-
de det overskydende kvælstof og 
derved reducere udvaskningen. 
Frøgræs har dog stadig et over-
skud på kvælstof balancen, da til-
førslen af kvælstof er større end 
fraførelsen, men vi mener selv at 
have ganske godt styr på tallene i 
denne balance. 

Tilførslen kan sættes til kvæl-

stofnormerne, som er 170 kg pr. 
hektar for almindelig rajgræs og 
150 kg pr. hektar for rødsvingel 
for vækstsæsonen 2020/2021. 

Hvor meget kvælstof 
fjernes i frø og halm?
Fraførelsen af kvælstof sker i 
form af høstet frø og eventuel 
fjernelse af frøgræshalm. Frafø-
relsen af kvælstof i frø er 32 kg 
pr. hektar ved et frøudbytte på 
1.600 kg frø pr. hektar og 2 pro-
cent kvælstof i frøene. Et hal-
mudbytte på 7 ton pr. hektar in-

deholdende 1 procent kvælstof 
svarer til 70 kg kvælstof pr. hek-
tar. 

Der fjernes derfor i alt cirka 
100 kg kvælstof pr. hektar, sva-
rende til en udnyttelse på cirka 
60 procent ved en tilførsel på 170 
kg kvælstof pr. hektar. 

Men ikke alt det høstede 
kvælstof stammer fra det tilfør-
te, da jordpuljen også leverer et 
bidrag. 

Det er vigtigt at kende udnyt-
telsesgraden, specielt hvis man 
ønsker at anvende metoder base-
ret på målinger af kvælstofbeho-
vet i frøafgrøder. Hvis man ikke 
kender udnyttelsesgraden, risi-
kerer man at tilføre for lidt kvæl-
stof, hvilket resulterer i lavere 
frøudbytte, og for meget kvæl-
stof kan betyde for tidlig og kraf-
tig lejesæd, specielt hvis strate-
gien for vækstregulering ikke er 

Så meget af det tilførte 
N fjerner frøafgrøden
Udnyttelse af kvælstof: Forsøg viser, at ved 
høst fjerner frøafgrøden ca. 40 procent af den 
tilførte kvælstof mængde fordelt på 12-18 
procent til frø og 18-28 procent i halm. Resten 
er i stub, rødder, udvaskning og jordpuljen. 

FORSKNING

René Gislum er ansat 
som lektor på Institut 
for Agroøkologi, 
Aarhus Universitet.
Han arbejder med 
kvælstoftilførsel 
og udnyttelse i 
frøgræsafgrøder 
samt betydningen 
for udbyttet og det 
omgivne miljø.

Forskeren



optimal. Det er derfor vigtigt at 
kende udnyttelsesgraden af til-
ført kvælstof.  

Måling af udnyttel-
sesgrad i forsøg
Vi gennemførte et tre-årigt 
markforsøg i den diploide sort 
Pimpernel og den tetra-ploide 
sort Calibra. 

I efteråret forud for første frø-
høst pressede vi sorte plastik-
rør med en diameter på 30 cm 
og en længde på 90 cm ned i jor-
den i udvalgte parceller (foto 1). 
Ved vækststart i det efterfølgen-
de forår dækkede vi rørene af 
med hætter og tilførte forskelli-
ge kvælstofmængder til parcel-
lerne. I rørene tilførte vi en spe-
ciel kvælstofform (15N), som vi 
blandede med en normal flyden-
de kvælstofgødning. 

Vi vidste præcist, hvor me-
get 15N vi havde tilført, og ved 
at måle 15N i frø og halmen ved 
høst af planterne i rørene kunne 
vi bestemme udnyttelsen af den-
ne kvælstofform meget præcist. 
Der findes kun meget lidt 15N frit 
i naturen, så den analyserede del 
i frø og halm kom udelukkende 
fra den tilførte mængde.

Lille forskel mel-
lem år og sorter
Resultaterne fra høst af frø og 
halm viste, at 12 til 18 procent af 
det tilførte kvælstof var at finde 
i frøene ved høst, mens 18 til 28 
procent var i halmen. Den gen-
nemsnitlige udnyttelsesprocent 
var omkring 40. Hvis vi sam-
menligner denne udnyttelses-
procent med 60 procent, som er 
forholdet mellem tilført og fra-
ført kvælstof i forsøg, bidrager 
jorden med omkring 20 procent. 

Resultaterne viste også en me-
get lille forskel mellem de tre år 
og de to sorter. Figur 1 viser en 
klar sammenhæng mellem frøud-
bytte og kg kvælstof høstet i frø. 
Udbyttet blev ikke begrænset af 
for lidt kvælstof transporteret til 
frøene. 

Kvælstof tilføres normalt som 
granulat ved vækststart i foråret 
og skal opløses i jordvæsken, før 
det er tilgængeligt for afgrøden 
gennem sæsonen. Det er der-
for muligt, at kvælstof i granu-
latform har en lidt højere udnyt-
telsesprocent end den flydende 
kvælstof, som vi anvendte i det-
te forsøg. Resultaterne stemmer 
overens med andre danske og 
udenlandske resultater, hvor man 
har anvendt samme metode, dog 
i andre afgrøder.
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Figur 1. Sammenhæng 
mellem kg kvælstof 
høstet i frø og frøudbytte

Calibra planter i og omkring de sorte 
plastikrør, som har en diameter på 30 cm. 
Billedet til venstre er fra 17. november, 
mens billedet til højre er taget 28. april. 
Planterne udviklede sig normalt i røret. 
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Kvælstof
Det er vigtigt, at vi 
ved hvor stor en del af 
det tilførte kvælstof, 
som bliver udnyttet af 
afgrøden, når vi ønsker at 
bestemme mængden af 
kvælstof til frøafgrøderne 
mere præcist. Halmen har 
en stor gødningsværdi 
og kan bidrage med 
mere kulstof til jorden 
ved nedmuldning. Man 
skal derfor nøje overveje, 
om det er en god ide 
at fjerne halmen fra 
marken. Kvælstof kan 
ikke alene sikre et højt 
frøudbytte, korrekt 
etablering, og den rigtige 
vækstreguleringsstrategi 
er mindst en lige så 
vigtig faktore som en 
korrekt kvælstoftilførsel.

!

 ● Resultater fra markforsøg 
viste, at ca. 15 og 25 pct. 
af det tilførte kvælstof 
var at finde i henholdsvis 
frø og halmen .

Bagom forskningen
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Frøavler 
skårlægger 
vårbyg for at 
hjælpe udlægget
Fem frøafgrøder: Martin Lyder Andersen havde til 
høst 2020 fem frøafgrøder gennem mejetærskeren, 
og de optog 40 procent af arealet.   

Af Martin Clausen
Med markerne tæt på vandet og 
det milde kystklima er der gode 
betingelser for frøavl, og Martin 
Lyder Andersen har derfor både 
engrapgræs, rajgræs, rødsvingel, 
hvidkløver og spinat i markpla-
nen.

Til høst 2020 fyldte frøafgrø-
derne 40 procent af det samle-
de areal, mens hvede og vårbyg 

dyrkes på de resterende arealer. 
Frøgræs dyrkes til DLF og spinat 
til Vikima Seeds.

Engrapgræs og hvid-
kløver i vårbyg
Engrapgræs og hvidkløver læg-
ges ud i vårbyg og dyrkes pri-
mært på de gode lermuldede 
jorde, spinat dyrkes på alle jord-
typer, mens rajgræs er reserveret 

til de mere sandede og inddæm-
mede jorde.

Martin Lyder Andersen er 
meget fokuseret i sin udvikling 
af bedriften og er ikke bange for 
at prøve nyt for at optimere sin 
avl. 

Han har gode erfaringer med 
at skårlægge sin vårbyg ca. syv 
dage før høst, så halmen vejrer 
bedre af og kan snittes så fint 
som muligt. Halmen spredes over 
hele skåret og giver et fint bund-
dække, som hvidkløver og en-
grapgræs relativt hurtigt spirer 
igennem, mens ukrudtet bliver 
hæmmet i sin fremspiring. 

Han vurderer ikke, at denne 
metode har påvirket udbyttet af 
hvidkløver og engrapgræs nega-
tivt. I 2019, hvor afgrøderne var 
velforsynede med vand, høstede 
han 1.325 kg normalkvalitet pr. 

Martin Clausen
planteavlskonsulent
Østdansk 
Landboforening
Tlf: 5679 1923 og 
mcl@ostdansk.dk

KONSULENTEN

På Sydsjælland ved Lundby, driver Martin Lyder Andersen ca. 300 hektar.

Jordene fra tre ejendomme er lagt sammen: Søndervang, 
Skovgaard I/S og Nymarksgaard I/S.

Martin Lyder Andersen og hans kæreste Alis har ejet Skovgaard siden 2016.

Pr. 1. juli 2020 har de overtaget Søndervang.

Martin Lyder Andersen og bedriften

!



ha engrapgræs i sin 1. års mark af 
sorten Yvette.

Tilsvarende har Martin Lyder 
Andersen brugt samme teknik 
i sit udlæg af kløver og rødsvin-

gel i vårbyg i 2019. Hvidkløver er 
sorten Silvester, en storbladet høj 
sort med relativ kraftig vækst. For 
rødsvingel er valgt sorten Siskin 
C, som er en langsomtvoksende 

Martin Lyder Andersen 
og konsulent Martin 
Clausen i udlæg af rajgræs 
til høst 2021. Privatfoto lav sort uden udløbere. Den kan 

derfor godt ligge i to år før høst 
første gang. 

Årets udbytte af hvidklø-
ver er endnu ikke gjort op, og 
selvom der er en del frø af rød-
svingel med i bunken, forventer 
Martin et middel udbytte.

Tromling før og ef-
ter såning
Såning forgår med en 4 meter 
Väderstad Rapid med gødning 
og frøsåkasse. 

Martin Lyder Andersen har 
gode erfaringer med at tromle 
- så - tromle for at undgå volde 
bag dæk og for dyb såning. Det 
giver en mere jævn og ensartet 
fremspiring. Korn og frøgræs 
sås på hver anden tragt. Ved ud-
læg af rajgræs sås dog korn på 
hver tragt.  

Rødsvingel. Foto: 
Martin Clausen
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KONSULENTEN

Siden 2017 har den østsjæl-
landske landmand haft tilladelse 
til vanding af frøafgrøder, spinat 
og vårbyg med udlæg for udlæg-
gets skyld. Særligt i det meget 
tørre år i 2018 var dette en stor 
hjælp, men også i 2020 har van-
dingsmaskinen været anvendt 
i engrapgræs, rødsvingel, hvid-
kløver og spinat.

Slut med Reglone
Reglone har hidtil været anvendt 
efter høst af dæksæd for bekæm-
pelse af græsser, spildkorn og 
fuglegræs, stedmoder, ærenpris 
mfl. I spinat har Reglone været 
anvendt i områder, hvor planter-
ne er mere grønne, eller der har 
været mange melder før høst.

Dette er desværre ikke muligt 
i fremtiden efter, at forbud mod 
anvendelse af Reglone trådte i 
kraft i februar 2020.

Både engrapgræs og rødsvin-
gel blev vandet i foråret, så de 
blev ikke påvirket af tørken i maj. 
Engrapgræs af sorten Yvette, en 
middelhøj plænetype, blev væk-
streguleret og svampesprøjtet 
medio maj med 0,25 liter pr. ha 
Sonis (Moddus M) + Orius.

Rødsvingel blev vækstregule-
ret ad to omgange. Første gang 

Med markerne tæt på 
vandet og det milde 
kystklima er der gode 
betingelser for frøavl.

ultimo april med 0,4 liter pr. ha 
Sonis + 1,0 liter pr. ha Trece 750 
og anden gang medio maj med 
0,4 liter pr. ha Sonis lige før 
skridning.

Rajgræs udlagt i vårbyg
Rajgræs af sorten Mercitwo, en 
diploid plænetype til høst 2021, 
blev udlagt i vårbyg i foråret. 

Også her er vårbyg skårlagt, 
og halmen er snittet og spredt 
over udlægget, som står rigtig 
godt her midt i september.

Omsåning af han-
planter i spinat
På de inddæmmede arealer har 
Martin i flere år dyrket spinat til 
Vikima. 

Ukrudtsbekæmpelse med 
Command har normalt været en 

effektiv og skånsom løsning, men 
i det tørre forår kom der først 
regn efter den anden Betanal-
sprøjtning, hvorefter Command 
blev ’aktiveret’ og optaget.  

Dette tålte hanrækkerne ikke 
på den mere stive jord, hvorimod 
der ikke var problemer på den 
sorte jord. Derfor måtte en oms-
åning af hanplanter foretages på 
en del af arealet. 

Udbyttet ser dog fornuftigt 
ud, så nu ventes med spænding 
på resultatet af spiretesten.

Martins Lyder Andersens svi-
gerfar, Poul Skov Nielsen, inve-
sterede i 2016 i en luftbom, som 
blæser løse frø ind i skærebordet, 
da spinat kan være meget spild-
som. En investering de bestemt 
ikke har fortrudt.

Efter høst harves i 2 cm dyb-
de for at fremprovokere spiring 
og undgå spirehvile. Der nedvis-
nes med glyfosat, harves i 8-10 
cm dybde, og Heroldo-hvede sås 
til fremavl.

Halmen spredes over hele skåret 
og giver et fint bunddække, som 
hvidkløver og engrapgræs relativt 
hurtigt spirer igennem, mens ukrudtet 
bliver hæmmet i sin fremspiring.



fra foreningen
Tjek hvad er sker 

i din forening!

Onsdag 7. oktober

Efterårsarrangement er aflyst. 
Planlagt afholdelse onsdag 7. 
oktober 2020 kl. 10-15

Midtsjællands 
Frøavlerforening

Tirsdag 12. januar 2021

Frøsektionens årsmøde afholdes 
tirsdag 12. januar 2021 kl. 10-
15 hos Vkst, Fulbyvej 15, 4180 
Sorø.
På grund af Covid-19-situ-
ationen tages forbehold for 
ændringer i dato, tidspunkt og 
sted for afholdelse.

Frøsektionen 
årsmøde

9. juli Styregruppemøde 
Plantekongres

21. Juli Teknologifrø GUDP
28. juli Teknologifrø GUDP
28.-29. juli Formandsmøde 

Brancheudvalget for Frø
4. august Brancheudvalget for Frø
4. august Frøafgiftsfonden
9. september AU Webinar om 

Biomasse
10. september Strategigruppen 

Sektorbestyrelsen Seges
16. september  Strategigruppen 

Sektorbestyrelsen Seges
17. september  Sektorbestyrelsesmøde 

Seges
22. september  Virksomhedsbestyrelsen, 

Landbrug & Fødevarer
28. september  Møde strategigruppen 

Sektorbestyrelsen Seges

Har deltaget i

7120 Vejle Ø  .  Danmark  .  Tlf.: (+45) 75 89 51 77

info@bredal.com
www.bredal.com

- INTELLIGENT ISOBUS STYRING MED FULD SEKTIONSKONTROL OGSÅ VED KANTSPREDNING
- DYNAMISK VEJNING FOR LØBENDE KONTROL AF DOSERING
- MULIGHED FOR FULD HYDRAULISK VERSION MED VALGFRI KANTSPREDNING HØJRE OG VENSTRE SIDE
- ÉN SPREDETALLERKEN TIL ALLE SPREDEBREDDER OG KANTSPREDNING
- TILTSENSOR VED KØRSEL I UJÆVNT TERRÆN

* Gælder ikke elektronisk udstyr.

Bestil inden

31/12 2020 og

Få halv pris

på ekstra-

udstyr*

5. oktober  Teknologifrø GUDP
8. oktober Møde med biavlerforeningerne
26. oktober  Bestyrelsesmøde Frøsektionen
29. oktober  Plantefagligt Forum
29. oktober  Sektorbestyrelsesmøde Seges
5. november  UPO møde Landbrugsstyrelsen
11. november  Frøafgiftsfonden
25.-26. nov. CHIC (cikorie-forskningsprojekt) 

møde Quedlinburg
3. december  Sektorbestyrelsesmøde Seges
12. januar  Årsmøde Frøsektionen
13.-14. januar  Plantekongres

Kommende møder
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Frø-virksomhed fylder 
rundt: Det begyndte 
med Hunsballe

Af Lasse Skovlund Bech
 
Frøavlscentret Hunsballe A/S 
blev grundlagt i 1893 af Jens 
Hvidberg (f.1868, d.1944) un-
der navnet Avlscentret Pajbjerg 
og overgik til aktieselskab den 1. 
juli 1920. 

Selskabets formål var at 
tegne kontraktavl med land-
mænd på originale Pajbjerg- 
og Hunsballesorter samt andet 
mark- og roefrø, ligesom selska-
bets formål også omfatter opkøb 
og salg af frø og kapitalanbrin-
gelse i andre frøforretninger.

Lasse Skovlund Bech
Adm. direktør, DSV 
Frø Danmark
lasse.bech@
dsv-froe.dk
tlf. 96 10 83 45

100 ÅRS JUBILÆUM

Pajbjergfonden bli-
ver stiftet
Jens Hvidberg dedikerede flere 
ressourcer til forædlingsarbej-
det, og arbejdet blev faciliteret 
og støttet af den nystiftede fond 
Pajbjergfonden (planteavl og al-
mennyttige formål). Fonden 
var aktionær i Avlscentret Paj-
bjerg, Holstebro (senere Huns-
balle Frø). 

Jens Hvidberg var en særde-
les passioneret og aktiv person, 
som arbejdede utrætteligt for at 
opbygge virksomheden igennem 
årtier.

I 1941 overdrog Jens Hvidberg 
sin gård, Idagård, til en fond af 
samme navn, som indtil 2012 har 
været ejer af virksomheden.

Udbruddet af 2. Verdenskrig 
tog hårdt på Jens, som senere af-
gik ved døden i 1944.

Efter 2. Verdenskrig vokse-
de omsætningen af udsæd, især 
fordi forædlingsarbejdet blev 
forbedret således, at der ofte-
re kunne sendes bedre sorter på 
markedet.

Første certificeringsordning
I løbet af 1960’erne blev der ved-
taget avlsregler, og den første 
certificeringsordning, som man 
frivilligt kunne tilmelde sig, så 
dagens lys i Danmark. 

1960’erne var således præget 
af øget regulering og indførel-

100 år: Stifter Jens Hvidbjerg arbejde i årtier passioneret med 
at opbygge virksomheden Hunsballe Frø, som i dag er en del af 
koncernen DSV.
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se af kvalitetsstandarder i bran-
chen. I 1973 trådte Danmark ind 
i EF, og samtidig stiftedes flere 
andre selskaber på det danske 
marked. Alt frø skulle nu være 
certificeret, hvilket gav et kvali-
tetsløft samt gode priser til frø-

avlerne. Dette medførte over-
produktion, og markedet brød 
sammen i 75/76, hvorefter bran-
chen lavede produktionsplan-
lægningsaftaler.

I 1989 trak Pajbjergfonden sig 
ud af Dansk Planteforædling, og 
i de efterfølgende år indtil 2006 
gennemgik hele branchen en 
stor konsolidering, hvor antallet 
af frøfirmaer udviklede sig fra 15 
til 2, hvoraf Hunsballe Frø var 
det ene tilbageværende. 

Samtidig med konsoliderin-
gen skete der en markant inter-
nationalisering. Således også 
hos Hunsballe Frø som i 2003 
opkøbte det hollandske frøfirma 
Zelder i samarbejde med tyske 
Deutsche Saatveredelung, DSV. 
Samtidig dannedes det fælles 
selskab EuroGrass, som betød, at 
Hunsballe Frø nu fik endnu bed-
re adgang til de internationale 
frømarkeder. Ud over det kun-
ne Hunsballe Frø nu nyde godt 
af forædlingssamarbejdet, der 
også blev etableret i EuroGrass.

Tysk opkøber
Hunsballe Frø A/S blev i 2012 
opkøbt af DSV, Deutsche Saat-
veredelung AG, som har hoved-
sæde i Lippstadt i Tyskland og 
skiftede navn til DSV Frø Dan-
mark A/S. Indtrædelsen i DSV 
har givet øget afsætning og ad-
gang til et bredere produktpro-

gram med frø til vildtpleje/in-
sekter, græs- og kløverfrø, raps, 
plænegræs, grøntfoderplanter 
samt efterafgrøder, som koncer-
nen har stærke kompetencer in-
denfor.

DSV Frø udgør i dag en vig-
tig del af den internationale kon-
cern. Der leveres danskproduce-
ret kvalitetsfrø til DSV’s kunder 
i hele verden. På det danske 
hjemmemarked har man fort-
sat en solid platform, hvor der 
leveres græs- og kløverblandin-
ger til danske landmænd samt 
plænegræsblandinger til stadi-
ons, golfbaner, anlægsgartnere 
og private forbrugere.

DSV Frø har stærkt fokus på 
at have et godt samarbejde med 
avlerne, som leverer frø til sel-
skabet. Således yder man tæt 
rådgivning med fokus på, at av-
lerne skal opnå gode udbytter 
for samlet at kunne skabe kon-
kurrencedygtighed.

Selskabet har i dag ca. 60 
medarbejdere, som fordeler sig 
på to lokationer – Holstebro 
og Slagelse – samt rundt i lan-
det, hvor vores frøavlskonsulen-
ter arbejder sammen med vores 
frøavlere.

Hunsballe Frø A/S 
blev i 2012 opkøbt 
af DSV, Deutsche 
Saatveredelung AG.
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Tjener du lige så meget 
på frøavl som din nabo?
Økonomi: Seges er nu begyndt med driftsgrensanalyse udelukkende på frøafgrøder.

Af Ove Lund
Det er en meget god øvelse at 
identificere områder, hvor an-
dre kan gøre det bedre end en 
selv, hvis man vil optimere sin 
bedrift.

Opdelingen på driftsgre-
ne har udviklet sig og udvikler 
sig stadig fra at omfatte hoved-
driftsgrenene ’Planter’, ’Grise’ 

og ’Køer’ – hver især underop-
delt i relevante grupper – til i år 
også at omfatte driftsgrenene 
’Korn’ (uden frø, raps og ærter), 
’Økologisk korn’ og ’Frø’. Disse 
grupper er i opstartsfasen og 
derfor begrænsede i antal, hvil-
ket gør analyserne lidt usikre.

For 2019 er der indrapporte-
ret 21 driftsgrensanalyser kun 
for frøavl, og tallene skal derfor 
tages med forbehold på grund af 
det begrænsede antal. En anden 
grund til at vurdere analyserne 
med forsigtighed er, at ’frø’ er en 
mere differentieret afgrøde i for-
hold til både udbytte og pris end 
eksempelvis korn og’ at det be-
drift for bedrift kan være usik-

kert at sammenligne præcist og 
ukritisk.

Stor spredning
Tabel 1 viser for 2019 et sammen-
drag af nøgletal for alle bedrif-
terne (21) og Top 5.

For begge kategorier er der 
positive gennemsnitlige resulta-
ter for driftsgrenen, men der er 
også en stor spredning. Tabellen 
viser også den store variation i 
afgrødesammensætningen, der 
også har stor indflydelse på ind-
tjeningen.

Figur 1 viser forskellen i af-
grødesammensætningen mellem 
Top 5 bedrifterne og de øvrige 16 
bedrifter i analysen.

Begrebet ’Rest til jordleje før 
EU-støtte’ er brugt som et nøg-
letal i Business Check-konceptet 
til beskrivelse af den indtjening, 
der resterer, efter, at alle om-
kostninger med undtagelse af 
omkostninger til jordleje er fra-
trukket bruttoudbyttet. 

Den resterende indtjening 
skal dække jordleje fratrukket 

Ove Lund
Seniorkonsulent
Afdelingen for 
Erhvervsøkonomi, Seges

ovl@seges.dk
tlf. 87 40 54 79

KONSULENTEN

 ● Benchmarkingkonceptet Business Check fra Seges har i en 
årrække analyseret landmændenes regnskaber.

 ● Formålet er at give den enkelte landmand mulighed 
for at sammenligne sig med sine kolleger.

Business Check
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Tabel 1. Gennemsnitstal for alle bedrifter og Top 5–bedrifterne, 2019

Gennemsnitstal for Business Check frøafgrøder 2019 Gns. alle Top 5

Antal bedrifter 21  

Areal med frøafgrøder, ha 54,5 83,1 

Andel med græsfrø ( og andre græsfrøafgrøder) i pct. 12,5% 0,0%

Andel med alm. rajgræs i pct. 44,0% 16,3%

Andel med italiensk rajgræs i pct. 0,0% 0,0%

Andel med hundegræs i pct. 5,7% 0,0%

Andel med rapgræs i pct. 18,0% 41,2%

Andel med rødsvingel i pct. 8,4% 19,2%

Andel med rødkløver i pct. 0,0% 0,0%

Andel med hvidkløver i pct. 3,3% 7,6%

Andel med spinat til frø i pct. 8,1% 15,7%

Dækningsbidrag, kr. pr. ha 11.245 14.634 

Maskinomkostninger inkl. arbejde, kr. pr. ha 5.125 5.594 

Rest til jordleje før EU-støtte, kr. pr. ha 4.641 7.808 

Jordleje fratrukket EU-støtte pr. ha 1.179 1.921 

Resultat driftsgren, kr. pr. ha 3.462 5.886 

Jordværdi (ejet jord), kr. pr. ha 126.300 126.100 

Afkastningsgrad i pct. 17,0 17,9 

Tabel 1. Gennemsnitstal for alle bedrifter og Top 5–bedrifterne for 2019 Figur 1. Arealfordeling mellem græsarterne.
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EU-støtte. Jordlejen består af 
en renteberegning på aktiverne 
og egenkapitalen og en eventu-
el forpagtningsafgift.

Rest til jordleje for lav 
på mange bedrifter
Figur 2 viser, at spredningen i 
’Rest til jordleje før EU-støtte’ er 
ganske stor. Af bedrifterne har 
omkring 15 pct. ingen rest til be-
taling af jordlejen inkl. EU-støt-
te. 

Af tabel 1 fremgår en jordleje 
fratrukket EU-støtte på omkring 
1.200 kr. pr. ha i gennemsnit for 
de 21 bedrifter. Afsættes denne 
på kurven, ville den indikere et 
negativt driftsresultat (efter be-
taling af jordleje og modtaget 
EU-støtte) på 25-30 pct. af be-
drifterne. 

Sammenlignes der med 
kornavl uden påvirkning fra de 
normale andre produkter i sæd-
skiftet, frø, raps og ærter, er der 
en betragtelig forskel i ’Rest til 
jordleje før EU-støtte’. For den-
ne driftsgren har kun ca. 40 pct. 
af bedrifterne i 2019 en rest til 
betaling af jordleje inkl. EU-
støtte.

Fraktilanalyse for frø
Tabel 2 viser fraktilanalysen for 
driftsgrenen for frøavlere. 

Fraktilanalysens nøgletal for 
de 21 bedrifter er sorteret fra de 
bedste til de svageste værdier in-
denfor hvert enkelt nøgletal og 
uafhængigt af hinanden. De en-
kelte bedrifter har så mulighed 
for at markere de felter i tabel-
len, der er tættest på egne værdi-

er, og få et indtryk af bedriftens 
stærke og svage sider. 

Også denne tabel viser en 
stor spredning inden for de for-
skellige poster, både udbytte, 
bruttoudbytte og omkostninger. 
Inden for tabellens økonomiske 
nøgletal kan det have betydning 
for bruttoudbytte og omkostnin-
ger, hvilke frøafgrøder man dyr-
ker. Det skal man være opmærk-
som på, når man vurderer sin 
egen placering i tabellen i for-
hold til andre med måske en an-
den sammensætning af afgrøder.
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Figur 2. Spredningen 
i ’rest til jordleje 
før EU-støtte’ for 
henholdsvis frøavlere 
og ’rene’ kornavlere.

Tabel 2. Fraktilanalyse 
for driftsgrenen for 
frøavlere. P.t. er der kun 
nok ejendomme til at vise 
udbytter på alm. rajgræs.

Tabel 2. Fraktilanalyse for driftsgrenen for frøavlere. Pt. er der kun nok ejendomme til at vise udbytter på alm. rajgræs

 Stærk konkurrenceevne  Stort forbedringspotentiale

Fraktil 10% 33% 44% 56% 67% 90%

Udbytte pr. ha alm. rajgræs, hkg 22,3 17,0 16,7 15,8 14,7 11,8

Bruttoudbytte i alt 17.110 14.907 14.671 13.403 12.395 10.330

Stykomkostninger i alt 2.475 2.838 2.995 3.217 3.528 5.560

Dækningsbidrag 13.957 11.205 10.125 9.182 8.288 6.951

Maskinomk. inkl. arbejde pr. ha 3.968 4.744 5.164 5.535 5.743 6.815

Øvrige omkostninger ha 900 1.528 1.630 1.696 2.057 2.950

Rest til jordleje før EU-støtte pr. ha 7.530 3.932 3.250 2.284 1.804 -1.334

Jordleje fratrukket EU-støtte pr. ha -152 424 716 1.210 1.357 2.588

Resultat, driftsgren pr. ha 5.706 2.867 2.007 1.597 1.338 -2.440



SmåFrø
Kort nyt fra ind- og udland Af Thomas Holst

Chefkonsulent i Frøsektionen, Landbrug & Fødevarer

25. september udtalte fødevareminister 
Mogens Jensen, at der skal leveres på 
efterafgrøder i 2021 som her i 2020.
Det fik formand Martin Merrild til på de 
sociale medier at melde ud, at det haster 
med intelligent regulering og ’sikring af flere 
muligheder, mere fleksibilitet og færre rigide 
datokrav’, Thor Gunnar Kofoed trådte frem 
i Landbrugsavisen med overskriften: »Ra-
sende viceformand: Dybt skuffende melding 
fra ministeren«.
Frøsektionen er enig, for rent fagligt ved vi, 
at der er flere virkemidler, der kan erstatte 
nogle efterafgrøder, som både giver mere 
fleksibilitet, et bedre miljø og bedre land-
brug. Det er derfor uforståeligt, at ministe-
ren kommer med sådan en melding. 
Som tidligere omtalt i Frøavleren giver ef-
terafgrøder særlige udfordringer for mange 
frøavlere, fordi det begrænser sædskiftet, 
så de miljøvenlige frøafgrøder presses ud. 
Dette har vi fået ind i L&Fs arbejde med 
efterafgrøder.

Efterafgrøder i 
2021: Hvad tænker 
Mogens på?

Årsmødet i Frøsektionen har i mange år 
været afholdt som en del af Plantekon-
gressen i Herning. Da Plantekongressen 
på grund af Covid19 har valgt et alter-
nativt koncept for næste års kongres, er 
det ikke muligt for Frøsektionen at holde 
årsmødet som vanligt. 
Derfor har bestyrelsen i Frøsektionen valgt 
at flytte årsmødet til Vkst i Sorø med mø-
dedato 12. januar. Det er planen, at der på 
årsmødet bliver programsat et par faglige 

indlæg, så deltagerne får mulighed for at 
få mere med hjem end en opdatering fra 
foreningen. Frøsektionen opfordrer til at 
følge med på hjemmesiden www.froeavl.
dk, hvor vi melder ud, hvis vi på grund 
af covid19-situationen ikke kan samles 
de forventede mindst 150 frøavlere til 
årsmødet.

Årsmøde i Frøsektionen 2021 
afholdes på Sjælland

Martin Merrild har valgt at stoppe som 
formand for Landbrug & Fødevarer. Merrild har 
blandt andet udtalt, at »jeg har brugt lang tid 
på at tænke over min egen fremtid. Lysten til 
at kæmpe for landmænd og fødevaresektoren 
er stadig stor, og selv om det kan lyde mær-
keligt, så er det lige netop nu, jeg skal stoppe, 
mens jeg har engagement og energi«. I frøsek-
toren har vi næsten hvert eneste år fået besøg 

af Martin Merrild til årsmøder, og han har ikke 
lagt skjul på, at også han ved, at frøbranchen 
er en vigtigt del af det samlede landbrug.  
Der er delegeretmøde 4. november, hvor der 
skal vælges en ny formand. Der er på nuvæ-
rende tidspunkt kun en kandidat til posten, 
Søren Søndergaard, 40 år og svineproducent 
fra Lindeballe,     

L&F skal have ny formand 
efter Merrild

Martin Merrild har efter otte år som formand for L&F valgt at stoppe. Foto: Jens Bach.

I et jobopslag søger Seges ny landskon-
sulent til frø. Ja, det er i realiteten hele 
frøbranchen, der søger ny landskonsulent. 
Jobbet omfatter nemlig en central rolle 
inden for udviklingen af frødyrkningen med 
landsforsøg og dialog med firmaer, universi-
teter og myndigheder. Som der står i jobop-
slaget: »Du bliver det samlende element i en 
stor og succesfuld branche«. 
Den ny landskonsulent får mulighed for at 
overlappe med afgående landskonsulent 
Barthold Feidenhans’l. Opslaget kan ses på 
www.seges.dk. Barthold Feidenhans’l har 
valgt at gå på pension til sommeren 2021. 
For at sikre en smidig overgang, har han 
valgt at give besked i så god tid, at der er 
mulighed for en god overlevering til den 
næste i jobbet.

Seges søger ny lands
konsulent til frø
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